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Ο
, Πανίκος Παιονίδης, σημε
ρινός πρόεδρος του Θεατρι
κού Οργανισμού Κύπρου, 

. όπως είναι γνωστό, υπήρξε από τα 
βασικά στελέχη του ΑΚΕΛ και κα
τείχε, γισ αρκετά χρόνια, τη θέση 
του Επαρχιακού Οργανωτικού 
Γραμματέα του κόμματος, στη Λε
μεσό. 

Ο Πανίκος Παιονίδης όμως μετά 
την πρόσφατη κρίση που παρουσιά
σθηκε στους κόλπους του ΑΚΕΛ και 
τη διάσπαση του που συντελέστηκε 
στη συνέχεια, απεχώρησε από τη 
θέση του μέλους της Κεντρικής Επι

τροπής του κόμματος και, τώρα, 

«έτσι όπως εξελίχθηκαν τα πράγμα

τα», δηλώνει ότι «δεν έχει θέση στο 

ΑΚΕΛ». 

Στη συνέντευξη που ακολουθεί ο 

Πανίκος Παιονίδης μας μιλά και για 

τον Γενικό Γραμματέα του ΑΚΕΛ κ. 

Δημήτρη Χριστόφια, που πίστε
ψε, όπως λέει, «στις γνώσεις του, 

στο νεύρο του και στις ικανότητες» 

του αλλά δυστυχώς τον έχει απο

γοητεύσει. 

~ Ακόμη, αναφέρεται στους 5 Α να
νεωτικούς Βουλευτές που απεχώ

ρησαν από το ΑΚΕΛ, ατον Γκορ
μπατσιώΦ, ατην Περεστρόϊκα και 
στην χρεωκοπιά του Δημοκρατι

κού Συγκεντρωτισμού και εξηγεί 
με ααφήνεια γιατί ανέλαβε την προ
εδρία του ΘΟΚ αλλά και γιατί έχασε 
τη Δημαρχία της Λεμεαού ατις 
εκλογές που έγιναν το 1986 που 
είχε ως αντίπαλο του τον κ. Αντώνη 

Χατ(ηπαύλο. 

Η ΙΥΝΕΝΤΕΥΞΗ 

ΕΝΗΜΕΡΩΣΗ: Μερικές φήμες 
σε θέλουν να φεύγεις από το ΑΚΕΛ 
και να προσχωρείς στους Ανανεω

τικούς .. Αλλες φήμες σε θέλουν να 
παραμένεις στο ΑΚΕΛ αλλά να 

κρατάς μια ουδέτερη στάση. Τελι

κά κ. Παιονίδη πού βρίσκεσαι; 

Π. ΠΑΙΟΝΙΔΗΣ: Η θέση μου υπήρ
ξε σαφής στην πρόσφατη κρίση μέσα 

στο κόμμα . Με ποια έννοια; Διαχώρησα 

δημόσια τη θέση μου από τον τρόπο με 
τον οποίο η ηγεσία του κόμματος αντι

μετώπισε τα προβλήματα που εμφα
νίστηκαν μέσα στο κόμμα. Και πιο συγ
κεκριμένα μέσα στην Κεντρική Επιτρο
πή. Διαφώνησα με την έννοια του ότι, 

έβλεπα πως, μέσα σε μια περίοδο δια
φάνειας και κοσμογονικών αλλαγών 
στον χώρο της αριστεράς, θάπρεπε κα ι 
το κόμμα της κυπριακής εργατικής τά

ξης να αντικρύσει με μεγαλύτερη ευρύ

τητα πνεύματος τα προβλήματα που · 

δημιουργούνταν και, πιο συγκεκριμέ

να, τις πιέσεις που υπήρχαν για διάλο
γο, για νέες προσεγγίσεις πάνω σε μια 

σειρά από ζητήματα . 

«Ο ΧΡΙΣΤΟΦΙΑΣ ΜΕ ΚΑΠΟΙΙ" 
ΜΕΓΑΛΥΤΕΡΗ ΠΡΟΣΠΑβΕIΑ . Η 

. ΜΕ ΜΕΓΑΛΥΤΕΡΗ ΙΚΑΝΟΤΗΤΑ 
ΣΥΛΛΗΨΗΣ βΑ ΜΠΟΡΟΥΣΕ ΝΑ 
ΥΠΕΡΒΕΙ ΚΑΙ ΤΟΝ ΕΑΥΤΟ ΤΟΥ 
ΚΑΙ ΚΑΠΟΙΑ ΣΩΜΑΤΑ ΟΠΟΥ ΣΥ
ΝΑΝΤΟΥΣΕ ΚΑΠΟΙΕΣ ΑΝΤΙΔΡΑ
ΣΕΙΣ. ΔΥΣΤΥΧΩΣ ΟΜΩΣ ΔΕΝ 
ΕΓΙΝΑΝ ΑΥΤΑ ΤΑ ΠPAΓMAΤA~. 

Δημοσίως αποχώρησα από την Κεν

τρική Επιτροπή και με επανειλημμένες, 

μάλιστα, επιστολές προς το Γενικό 

Γραμματέα του Κόμματοςμαςτονπρο· 
ειδοποιούσα ότι ο τρόπος χειρισμού 
των ζητημάτων που εμφανίσθηκαν 

οδηγούσε με μαθηματική ακρίβεια 
προς τη διάσπαση του κόμματος, που 
πιστεύω κανένας δεν θα την ήθελε αυτή 

τη διάσπαση . 
. Αρα, λοιπόν, δεν τίθεται θέμα αν 

παραμένω στο ΑΚΕΛ ή αν βρίσκομαι 

μεταξύ ΑΚΕΛ και AνανεωτιΙWΙν . Εγώ 
αποχώρησα από την Κεπρική Επιτροπή 

του ΑΚΕΛ και όπως εξελίχθηκαν τα πρά

γματα, είναι φυσικό , ότι δεν έχω θέση 
μέσα στο ΑΚΕΛ. 

• Είχατε όμως τη θέση του Επαρ
χιακού Οργανωτικού Γραμματέα 
στο ΑΚΕΛ. Τη θέση αυτή μήπως 
εξακολουθείτε να την κατέχετε και 
σήμερα; 

- . Οχι . Εγώ αποχώρησα από τη θέ
ση του Επαρχιακού Οργανωτικού 
Γραμματέα μόλις διορίσθηκα πρόε
δρος του Θεατρικού Οργανισμού Κύ
πρου. Αυτό έγινε το Μάϊο του 1988. 
· Ημουν όμως μέλος της Κεντρικής Επι
τροπής του Κόμματος. 

• Τώρα όμως, όπως μου είπατε, 
έχετε αποχωρήσει και από αυτή τη 

Si,oη . . ~~~ .. -: .,. ' ,," 
- Μ αι , έχω αποχωρήσει και από τη 

θέση του μέλους της Κεντρικής Επιτρο-
πής του κόμματος. ' 
• Ωραία, τώρα πια είναι η τοποθέ
τησή σας; 

- Αυτή τη στιγμή, συγκεκριμένα, η 

τοποθέτηση μου βρίσκεται μέσα στον 
προοδευτικό ανανεωτικό χώρο . Με την 

ευρύτερη σημασία των λέξεων. Διότι , 

αν προσέξατε, δεν έχω ενταχθεί ούτε 

μέσα στο Ανανεωτικό Σοσιαλιστικό Κί 

νημα. Η θέση μου, αντιλαμβάνεστε, ως 

προέδρου του μοναδικού Πολιτιστικού 
Φορέα που υπάρχει στον τόπο μας, κα

τά την άποψη μου, δεν επιτρέπει την 

οργανική μου ένταξη μέσα σε συγκε

κριμένο κόμμα . 

ΟΙ ΑΝΑΝΕΩΤΙΚΟΙ 

• Την ενέργεια των 5 βουλευτών, 
για αποχώρηση τους από το ΑΚΕΛ, 

πώς την κρίνετε; 

- Μα ήταν φυσιολογlκές οι εξελί
ξεις. Από τη στιγμή που επήλθε η διά
σπαση , ήταν φυσιολογικό οι 5 βουλευ
τές του ΑΚΕΛ - Αριστεράς να νοιώ

θουν ότι έπρεπε να λειτουργήσουν κά

τω από ένα άλλο καπέλλο . 

• Η διάσπαση του ΑΚΕΛ οφείλετο 
πραγματικά στους λόγους που ανά

φεραν οι 5 Ανανεωτικοί Βουλευ
τές. Δηλαδή σε λόγους εκδημο
κρατικοποιήσεως του ΑΚΕΛ ή μή
πως υπάρχει κάποιος βαθύτερος λό
γος; 

- Το θέμα να μην το εντοπίζουμε 

στους 5 βουλευτές που αποχώρησαν 
από το ΑΚΕΛ. Εδώ αποχώρησε από την 
Κεντρική Επιτροπή του Κόμματος μια 

ομάδα που είναι πέραν των πέντε . Δη
λαδή υπάρχουν μέλη της Κ . Ε. που δεν 
είναι βουλευτές, και όλοι, με κάποιον 
τρόπο, είχαμε μια κοινή αντίκρυση, 

έναντι του θέματος των αιτίων που οδή-

Ι ΔΕΝ ΑΝΗΚΩ ΣΤΟ ΑΚΕΔ ΑΑΔΑ ΙΙΑΡΑΜΕΝΩ ΣΤΟ ΧΩΡΟ Ί1 
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γησαν σ υτ~ τη δυσάρεστη κατά-
ο ιαοη γΙU ίιιν Αμιι.. ιερά. 

Ol1ωσδ~πo τε, δεν μπόρεσε το ΑΚΕΛ, 
συγκεκριμένα ιη ηγεσία του κόμματος, 

να εκσυγχρονιστεί μέσα σε μια περίοδο 

που κ ι υπού σον 1 ην πόρτα μας τα και 

νούργιο μιινύμο Γα. Ενώ πιστεύω, ότι αν 

η ομιλία του Παύλου Δίγκλη, Γενικού 

ΓραμμυτέCΙ 1 ης ΠΕΟ , ύΓΟ σεμινάριο της 
ΠΕΟ !Ίου έγινε τοιι Νιόβρη , αντιμετωπί
ζει ο μεο i:\lU ευμύιε:μυ π νε:ύμα, γιατί eL
νUΙ ω ι ό εΙ<ε:ι ΓllJυ 1 μυXΙυδμoμ~θηKαν 
όλιι τ ιι με: ι ε:ί1 t:ι iI..I γt:γOνστα, δεν θα 

οδηγούμασ αll οlη διάuιlαση . 
• Αυ Γές Οι υν ι ιθέσεις όμως μέσα 
orσAK Λγιιι ίξέυϊlOOαντώραKOΙ 

όχι σε κά ΊΟΙΟ προηγούμενο οτά

δ ιο; 

- - . Ηταν φυσικό να ξεσπάσουν τώ
Ρύ κ.:.ιl λόγω της Διεθνούς οντίληψης 

και λόγω του ότι ~ταν πράγματα που 

μαζεύον υιι σιγά - σιγά μέσα οτο κόμ

μα . Το ίδι ερώτημα θα μπορούσε να 

τεθεί και οε μια οειρά άλλα κόμματα . 

Γιατί αυτ~ τη ν περίοδο, δηλαδ~ μετά 
ΤII" ΠΕρεο ρόίκα του Γκορμπατσι
ωφ . τ 1 !:ιtS5 , πυρ υυίο ιιν όλα αυτά 
1'::; ψuίνuμ ς:Υυ ιιι, ιφίσης . Εγώ νομίζω 
όι ι υΙ ΚlJIμ.:>ί έοπρωξυν v ιιν ωρίμανση 

Οlιt:μμα ι ων ιισυ υπ~ρxυν μέσα σ ' αυτά 

τα κόμμοια γι ιινανέωση. Διότι οι δο
μές Γων κομμα ι ων αυτού του τύπου 
είναι Τ' οιες που δεν έδιναν την ευκαι

ρίι. ... 7 ..ιντίθετη άποψη ~ σε μια άλλη 

πμ.) ι ,",vI ι .-1 ... ς:ι<δηλωθεί ελεύθερα ~ , νο 

μι ις ; -'<.. ,.. .... 5ιυμcr,ι(ι Ι μι: ι ι III ςl1ίση μη 

αί7υΨ' ι ' Δ,υ . ιΊ Οι ά ϊίUψη οδηγούσε με 
μυθημυ7ί ...: Γ ..iί ;;Jί β ιι:. u . ,.JIO κ τάσταση 

LιiY(I;,Ct· J c·. · (l ~ Lι"' · Ίγ E.,~,viXt:1 ΗΙΙΙ 
t:. II ;.~- ,.;_ ~ ,," - H.ί~ .. , .... .)) I\ιlv:.... ι ιμv ς: IU 

E~i... \ : ~ \,~i ':v ~-" ,.,..--,': '~ i- -c tJ' IC.u όιGϊ u 
ξι, θεμ G".u όίuΛΟΎ"" ,,::ί. ,-,υι,ιι,ηυεως. 

J κόσμος σ~μερα έχει μπει u' ένα 
κλίμ"': ",j,,{uλύ ι οΟρων αναζητ~σεων και 
μ<., vA~. t,....;v "μ",βλημ ... ιομού και συ-

«ΕΓΟ ΜΕΧΡΙ ΚΑΙ ΤΗ ΑΟΑΕΚΑΤΗ 
ΑΠΗΥβΥΝΑ ΕΚΚΛΗΣΕΙΣ ΠΡΟΣ 
'Το ΓΕΝΙΚΟ ΓΡΑΜΜΑΤΕΑ ΤΟΥ 
ΑΚΕΛ ΟTl ΠΡΕΠΕΙ ΝΑ ΣΥΝΑΙΤΙ
ΣβΟΥΜΕ ΜΕ ΤΑ ΜΗΝΥΜΑΤΑ 
ΤΟΥ ΚΑΙΡΟΥ ΜΑΣ-. 

νεπώς δεν μπορεί να σταθεί το παλιό 
οργανωτικό μοντέλο μέσα στη σημερι

ν~ επox~ .. Αρα, εγώ, το βλέπω σαν μια 
φυσιολογική εξέλιξη αυτό που έγινε. 

Η ΔΙΑΣΠΑΣΗ 

• Από αυτή τη διάσπαση όμως φά
νηκε ότι το ΑΚΕΛ δεν λειτουργού

σε με βάση τιςΔημοκρατικέι;Αρχές 

αλλά τις αρχές του Σταλινισμού, 

- Κοιτάξτε. Δεν είναι θέμα αν λει
τουργούσε με βάση τις Δημοκρατικές 

Αρχές. Λειτουργούσε με βάση ένα μον

τέλο οργανωτικό. Είναι το μοντέλο του 

Δημοκρατικού Συγκεντρωτισμού το 

οποίο έδινε περισσότερο βάρος στο 

Συγκεντρωτισμό παρά στο σκέλος της 

Δημοκρατίας. Τώρα, και το ΑΚΕΛ, από 
ότι αντιλαμβάνομαι, βλέπει ότι υπάρ

χουν κάποια πρoβλ~ματα στο κατα

στατικό του και/όπως γνωρίζεις, στο 

συνέδριο του που θα γίνει το Σεπτέμ

βρη θα συζητ~σει και τρoπoπoι~σεlς 

του καταστατικού του. 

• Γιατί όμως μέχρι σήμερα το 

ΑΚΕΛ δεν δέχεται την πολυφωνία 
μέσα στις τάξεις του; 

Είναι θέμα μοντέλλου και τρόπου 
δ~ ..ιλςlάς Η άποψη μου είναι ότι αυτό 
,u Ι\ομμύ l ιου δεν θα συλλάβει το και 
"oι.φγίCι Κl..lΙ ι ην uναγκαιότητa κάι,σιων 
ριζικών αλλαγών μέσα οτο μοντέλλο 
της oργανωΤΙK~ς του δουλειάς θα πλη
ρώσει ακριβό τίμημα .. Ηδη, αι. ι ό το 

riμηματοπλ~ρωσανάλλακόμματα.Το 

Ε: ΕΥΡΥΤΕΡΗΣ ΑΡΙΣΤΕΡΑΕ 

θλιβερό είνα ι ότι το ΑΚΕΛ δεν μπόρεσε, 
ενώ είχε την ικανότητα, να συλλάβει 

στη δεδομένη στιγμ ~ τα συγκεκριμένα 

μηνύματα των καιρών μας και να αλλά

ξει το μοντέλλο του . 

• Στο μέλλον πι στεύετε ότι το 
ΑΚΕΛ θα προσαρμοσθεί και θα 
συλλάβει τα μηνύματα του καιρού 
μας; 

- Εγώ θα ~θελα να το ελπίζω, αν και 
με κάποιον τρόπο έχουμε περάσε ι τη 

δωδεκάτη. Εγώ μέχρι κα ι τη δωδεκάτη 

απηύθυνα εKKλ~σει ς προς το Γενικό 
Γραμματέα ότι πρέπε ι να συναιτισθού
με με τα μηνύματα του καιρού μας. 

• Θα σας θέσω ευθέως την επόμε
νι) ερώτησή μου κ. Παιον ίδη : Ο 
Χριστόφιας νομίζετε ότι έχε ι τις 
ικανότητές ώστε να οδηγήσει το 

ΑΚΕΛ σε νέες δόξες; 

- Εγώ πίστεψα στο Χριστόφια ότι 
θα μπορούσε, σαν νέος άνθρωπος μ ε 

γνωοεις. με νεύρο, με ικανότητες, να 

ηγηθεί επάξια του ΑΚΕΛ. Αλλά, π ισ 

τεύω, δεν είναι θέμα ενός ανθρώπου . 
Είναι και θέμα δομών που υπάρχουν 
μέσα στο κόμμα. Είνα ι θέμα, ακόμη, κα

τεστημένου, που δημιουργείται με την 
πάροδο του χρόνου. 

Είναι, επίσης, θέμα συμβούλων, κ αι 
σωμάτων που θητεύουν σε μια ορ ισμέ
νη νοοτροπία και έναν ορ ισμένο τρόπο 

σκέψης. 

Συνεπώς, ο Χριστόφιας, με κάποια 

μεγαλύτερη προσπάθεια ~ με μεγαλύ 
τερη ικανότητα σύλληψης, θα μπορού
σε να υπερβεί και τον εαυτό του και 

κάποια σώματα όπου συναντούσε κά
ποιες αντιδράσεις. Δυστυχώς όμως δεν 
έγιναν αυτά τα πράγματα . Εγώ θα ~θε
λα να ελπίζω ότι η πίεση της KυπριαK~ς 
πραγματικότητας θα oδηγ~σει σε κά

ποια αναπρoσαρμoγ~ . 

Η ΠΟΛΥΦΩΝΙΑ 

• Πώς θα γίνει αυτή η αναπροσαρ
μογή που οραματίζεσαι μέσα στο 
ΑΚΕΛ, κ. Παιονίδη όταν φιμώνον
ται οι νέες φωνές που ακούονται σ ' 
αυτό το κόμμα ή αποβάλλονται τα 
μέλη που έχουν αντίθετη άποψη 
από την ηγεσία του. 

- Καλά, τα πράγματα τώρα γίνοντα ι 
πιο δύσκολα για το ΑΚΕΛ. Το ΑΚΕΛ 
αυτ~ τη στιγμή βρίσκετα ι σε μι α άμυνα . 

Αν δε τα καταφέρει να πετύχε ι την ανα 

νέωση, από μέσα του, πολύ φοβάμαι 
ότι θα πληρώσει το τίμημα . Και αυτό θα 
ζημιώσει γενικότερα την υπόθεση των 
προοδευτικών δυνάμεων του κυπρια
κού χώρου αλλά και την υπόθεση της 
Κύπρου μας γιατί, το ΑΚΕΛ υπ~ρξε 
πάντοτε ένας αποφασιστικός παράγον
τας στη διαμόρφωση ,ων πολιτι κών 

κqταστάσεων σ' αυτόν τον τόπο . 

• Θα κλείσω αυτό το κεφάλα ιο με 
το εξής ερώτημά μου : Π ώς προδια 

γράφεται το μέλλον του ΑΚΕΛ; 

- Κοιτάξτε. Αυτό είναι ένα δύσκολο 
ερώτημα . Αν το ΑΚΕΛ συνεχίσει με τον 
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ΜΕ ΑΝΗΣΥΧΕΙ ΤΟ ΜΕΛΛΟΝ ΤΟΥ ΑΚΕΛ Ι 
τρόπο που χειρίσθηκε τα πρόσφατα 
προβλήματα που του παρουσιάσθη
καν, θα με ανησυχεί το μέλλον του . 

• Μήπως έχετε εξετάσει κ, Παιονί
δη ποιοι ήταν οι λόγοι που χ6σατε 
τη Δημαρχία της Λεμεσού στις 
εκλογές που έγιναν το 1986; 

- Εγώ θα έθετα το ερώτημά σας ως 

εξής: Πού οφείλεται η επιτυχία σας 

στην τότε εκλογική διαμάχη; Διότι ξεκι

νούσε η εκλογική βάση του ΑΚΕΛ με 

ένα 27% και ξεκινούσε η δι.iναμη του κ . 
Χατζηπαύλου πέραν των 65% αφού 
τον υποστήριξαν δυο μεγάλα κόμματα , 
ο ΔΗΣγ και το ΔΗΚΟ και ένα μικρό η 

ΝΕΔΗΠΑ. Το αποτέλεσμα είναι ότι 

συρρικνώθηκε η δύναμη που έπρεπε 
κανονικά να υποστηρίξει τον κ . Χατζη
παύλου και ανέβηκε η δύναμη που 
υποστήριξε την υποψηφιότητά μου. 

• Πού οφείλεταl αυτό; 
- Ο λόγος αυτής της αλλαγής οφεί

λεται στο ότι βγήκαμε εμείς, σαν ψηφο

δέλτιο του ΑΚΕΛ - Αριστεράς, με 
προτάσεις που έδινα προοπτική για μια 

νέα πόλη . Και αυτό προσύλκησε δυνά

μεις . Δυνάμεις που ήσαν παραδοσιακά 
τοποθετημένες σε ορισμένα κόμματα. 

ΚΑΙ ΔΗΜΑΡΧΟΙ 

• Η ΕΔΕΚ τι ρόλο έπαιξε σ ' αυτές 
τις εκλογές; 

- Δυστυχώς, σ ' αυτές τις εκλογές 

δεν καταφέραμε να βρούμε μια «κοινή 

γλώσσα» με την ΕΔΕΚ. Θα ήταν ευχής 
έργο αν μπορούσε να υπάρξει συνερ-
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γασία με την ΕΔΕΚ σ' εκείνες τις εκλο
γές. Είχε η ΕΔΕΚ κάποιες προτάσεις αλ

λά δεν έγιναν δεκτές από το ΑΚΕΛ. Λό
γω κακών χειρισμών και από τις δυο 
πλευρές, δεν προχώρησε η συνεργασία 
και έτσι χάθηκε μια πολύ καλή ευκαιρία 
για τις προοδευτικές δημοκρατικές δυ
νάμεις της Λεμεσού . 

• Σήμερα, τέσσερα χρόνια μετά τις 
εκλογές α υτές, πώς κρίνετε το έργο 
του κ. Χατζηπαύλου ; 

«Η ΗΓΕΣΙΑ ΤΟΥ ΑΚΕΛ ΔΕΝ 
ΜΠΟΡΕΣΕ ΝΑ ΕΚΣΥΓΧΡΟΝIΣθΕI 
ΜΕΣΑ ΣΕ ΜΙΑ ΠΕΡΙΟΔΟ ΠΟΥ 
ΚΤΥΠΟΥΣΑΝ ΤΗΝ ΠΟΡΤΑ ΜΑΣ 
ΤΑ ΚΑΙΝΟΥΡΓΙΑ ΜΗΝΥΜΑΤΑ». 

- Δεν μπορεί να μηδενισθεί το έργο 
που έχει γίνει στη Λεμεσό και το οποίο 
δεν είναι έργο μόνο του κ . Χατζηπαύ
λου αλλά, ολόκληρου του Δημοτικού 
Συμβουλίου . Και εκεί πρέπει να ξέρετε 
ότι υπάρχει μια ισχυρή ομάδα , για την 
ακρίβεια 1 Ο Δημοτικοί Σύμβουλοι, του 
ΑΚΕΛ - Αριστεράς, οι οποίοι διαδρα
ματίζουν αποφασιστικό ρόλο στα δη
μοτικά δρώμενα της Λεμεσού. Φυσικά , 
υπολείπονται ακόμα αρκετά πράγμα

τα. Εκείνο που δεν υπάρχει και το βλέ
πεις είναι η έλλειψη οραματισμών γύρω 
από πράγματα και έργα . 
Κυρίως γύρω από τα πολιτιστικά και 

το πολεοδομικό πρόσωπο της Λεμε

σού . Εκεί υπάρχουν σοβαρές ελλείψεις. 

• Να αλλάξουμε κεφάλαιο κ, Παl-

ονίδη; 

- . Οπως νομίζεις. 

• Την προεδρία του ΘΟΚ γιατί 
αποφασίσατε να την αναλάβετε; 

- . Ενοιωθα ότι ο χώρος που αισθά
νομαι τη μεγαλύτερη άνεση για προ
σφορά είναι ο χώρος των πολιτιστικών. 

Και οι σπουδές μου όπως γνωρίζεις, εί
χαν κατεύθυνση προς τα θέματα της 

αισθητικής, της ιστορίας και της τέχνης. 

Ασχολήθηκα, επίσης και με το γρά

ψιμο .. Εγραψα και εξέδωσα διηγήματα 
αλλά περισσότερο ασχολήθηκα με την 
κριτική. Και είναι γεγονός ότι είχα πάν
τοτε μια ιδιαίτερη ευαισθησία έναντι 
των προβλημάτων σ' αυτό το χώρο 

που βλέπω να είναι , ακόμη, υποβαθμι

σμένος. 

. Αρα λοιπόν, έβλεπα πάντοτε αυτό 
το χώρο σαν χώρο στον οποίο ένοιωθα 

την ανάγκη να δουλέψω και όταν μου 
έγινε η πρόταση από τον Πρόεδρο της 

Δημοκρατίας, πρέπει να πω ότι με μεγά

λη μου χαρά την αποδέχτηκα. 

Η ΕΞΟΥΙΙΑ 

• Ο πνευματικός άνθρωπος όμως 
κ, Παιονίδη, όπως θέλετε να είσθε 
εσείς, είναι ενάντια σε κάθε εξου
σία, Εσείς πώς έχετε καταδεχθεί να 
γίνετε «τροχοπέδη» του κ, Βασιλεί

ου; 

- Τι εννοείτε με αυτό; 

• Εννοώ ότι με το διορισμό σας 
στη θέση του Προέδρου του ΘΟΚ ο 
κ, Βασιλείου κατάφερε να ελέγχει 



τις δραστηριότητές σας αλλά και 
να φιμώσει. μπορώ να πω, τη φωνή 
σας; 

- Εγώ δεν έχω καμιά επέμβαση από 
τον Π ρόεδρο της Δημοκρατίας στο χει
ρισμό των θεμάτων του θέατρου . Δεν 
έχω επισημάνει καμιά προσπάθεια του 

για να μπει «τροχοπέδη» στη δουλειά 
του Θεατρικού Οργανισμού . Εξάλλου, 
πέραν απ' αυτό, έχω υπόψη μου την 

αγάπη που έχει ο Πρόεδρος της Δημο
κρατίας για την Τέχνη, το Θέατρο και τη 

Λογοτεχνία κλπ. Εγώ νοιώθω τον κ . 

Βασιλείου σαν ένα υποστηρικτή των 

θεμάτων που χειρίζομαι . Πρέπει να το

νισθεί εδώ ότι ο προϋπολογισμός του 

ΘΟ Κ το 1989 έναντι του 1988 είχε μια 
αύξηση πολύ σημαντική . Και το . 90 
έναντι του 89' η αύξηση αυτή έγινε 

ακόμη πιο μεγάλη . 

Αυτό σημαίνει ότι τα κονδύλια που 
αποφάσισε η κυβέρνηση να προσφέρεl 
στο ΘΟΚ αυξήθηκαν σημαντικά . Και 
αυτό οφείλεται και στον κ . Βασιλείου . 

Σε περίπτωση που αντιληφθείτε 
ότι ο κ . Βασιλείου λειτουργεί αρνη
τικά απέναντι στο ΘΟΚ θα διαχωρή
σετε τη θέση σας από αυτόν; 

- Είναι τρομερά υποθετική αυτή η 
ερώτηση σας, που δεν νομίζω ότι αξίζει 
τον κόπο να τη συζητήσω. 

• Η . Ενωση Ηθοποιών Κύπρου, 
πρόσφατα, κατήγγειλε τη Βουλή 
ότι άφησε το ΘΟΚ να καταντήσει 
στίβος μικροπολιτικής συμφερον

τολογίας και κομματικού ανταγω
νισμού. Οι «σφαίρες» αυτές που 

απευθύνονται κ. Παιονίδη; 

- Είναι γεγονός πως τα τελευταία 
δυο χρόνια είχαμε κάποια προβλήματα 
όσο αφορά την έγκριση των προϋπο
λογισμών μας . Τα προβλήματα αυτά 
παρουσιάσθηκαν όταν έγινε ο διορι
σμός του νέου διευθυντή του ΘΟΚ, του 
κ .. Αντη Παρτζίλη. Υπήρξαν, κάποιες 

αντιδράσεις από ένα συγκεκριμένο 

κόμμα. Είναι γεγονός ότι σε σχέση με το 

διορισμό του κ . Παρτζίλη , υπήρξαν 
ορισμένοι προβληματισμοί γύρω από 
το όλο θέμα «δομή του ΘΟ Κ». 

Ο ΘΟΚ όμως λειτουργεί εδώ και αρ

κετά χρόνια και στην μακρόχρονη πο

ρεία του είχε μια κατακόρυφη άνοδο 
αλλά κατά ορισμένες περιόδους είχε 
και πολλά προβλήματα και ορισμένοι 
βουλευτές έθε;ταν το ερωτηματικό: «να 
συνεχίσει ο ΘΟΚ με τη σημερινή του 
δομή ή μήπως πρέπει, παραδείγματος 
χάρη , να διαχωρισθεί η κρατική σκηνή 
από το σκέλος της υπόλοιπης θεατρικής 

ανάπτυξης» κτλ. 

Αυτά τα προβλήματα όμως, σήμερα 

έχουν ξεπερασθεί και, αυτή τη στιγμή, 
είμαι στην ευχάριστη θέση να σας ανα
κοινώσω ότι και η κοινοβουλευτική ομά
δα του ΔΗΣΥ και η κοινοβουλευτική 
ομάδα του ΔΗ ΚΟ αποΦάσlσαν να εγ
κρίνουν τους προϋπολογισμούς μας . 

Ο Γ. ΡΙΤΣΟΣ 

• Τελειώνοντας κ. Παιονίδη αυτή 
τη συνέντευξη θα ήθελα να σας 
υποβάλω την εξής ερώτηση : Είναι 

γνωστο οτι συνδέεστε φιλικά με 

αρκετούς πνευματικούς ανθρώ
πους, τόσο εδώ στην Κύπρο, όσο 
και στην Ελλάδα αλλά και στον υπό

λοιπο κόσμο. Για ποιον όμως θα εί
χατε να μας πείτε κάποιο ιδιαίτερο 
λόγο; 

- Είναι τρομερά δύσκολη αυτή η 

ερώτηση σας . Θα ήθελα όμως να κάμω, 
εδώ σ' αυτή τη συνέντευξη , ιδιαίτερη 

αναφορά, στον Γιάννη Ρίτσο .. Ημουν 
προχθές στην Αθήνα και όπως γνωρί

ζεις ο Ρίτσος πέρασε μια αρκετά δύ

σκολη δ9κιμασία τους τελευταίους μή

νες. Για αρκετό καιρό βρισκόταν σε 

Μονάδα Εντατικής Παρακολούθησης 
και μόλις προχθές ανάρρωσε, κάπως, 

και τον μετέφεραν στο σπίτι του . Τον 
επlσκέΦθηκα, λοιπόν, και εγώ και για 
πρώτη φορά μου μίλησε με εξασθενι
σμένη φωνή . Πάντοτε είχε μια ζωντά

νια στη φωνή του , παρόλα τα χρόνια 

τουl Αλλά μέσα σ' αυτή την εξασθενι

σμένη φωνή του δεν έπαψε να φαίνεταl 

η έγνοια του για το συνάνθρωπό του. Ο 

Γιάννης Ρίτσος, πιστεύω είναι ένα υπό

δειγμα δημιουργού και ανθρώπου . 

• Φίλος ήσουν, απ' ότι γνωρίζω 

και, δεν ξέρω αν εξακολουθείς και 
σήμερα, με τον Μίκη Θεοδωράκη. 
Αυτή την «ιδεολογική ακαταστα
σία» του όμως πώς την κρίνεις; 

- Εγώ δεν νομίζω ότι έχω το δικαίω
μα να μιλήσω για την «ιδεολογική ακα

ταστασία» του Μίκη Θεοδωράκη . 
Επιφανει ακά δείχνει την εlκ'όνα ενός 
ανθρώπου που πήγε από την Αριστερά 
στη Δεξιά . Εγώ όμως που ξέρω καλά το 
Μίκη είμαι σε θέση να παρακολουθώ, 
κατά κάποιον τρόπο , και μια συνέπεια 

στον τρόπο αντίκρυσης των διαφόρων 
θεμάτων που τον απασχολούν . Τόσο 
των ιδεολογικών όσο και των πολιτικών 
αλλά και των αισθητικών. 

• . Εχετε γνωρίσει και τον Λουϊ 

Αραγκόν. Τι άνθρωπος ήταν ο 
Αραγκόν και τι πρόσφερε στην Κύ

προ, κ. Παιονίδη; 

- . Ηταν ο τελευταίος των μεγάλων 
του εικοστού αιώνα. Με ρωτάς τι πρό
σφερε στην Κύπρο .. Εστω και εκείνους 
τους πέντε στίχους που έγραψε για την 

πατρίδα μας, έβαλαν αμέσως την Κύ
προ μέσα στον πνευματικό χώρο της 

Γαλλίας . Και αυτό λέει πολλά πράγμα

τα! 
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